
افزایش ارزش افزوده با استفاده 
از هوشمندسازی میادین

مدیرپژوهش و فناوری شــرکت ملی نفت بر اهتمام این شرکت به حل چالش ها 
بااســتفاده از فناوری های دیجیتال وهوشمندســازی میادین تاکیدکردوگفت:با 
اســتفاده از این فناوری ها ارزش افزوده چشــمگیری ایجاد می شــود.به گزارش 
خبرگزاری مهر به نقل از شــرکت ملی نفت ایران، سید مهدیا مطهری با اشاره به 
نشست انتقال تجربه و دانش شرکت های چینی در زمینه طراحی، پیاده سازی و 
راه اندازی میدان های نفتی و گازی دیجیتال که هفته گذشــته برگزار شد، گفت: 
از شرکت های تابعه درخواست شده است چالش های مرتبط با اکتشاف، حفاری، 
توسعه و تولید که با استفاده از این فناوری ها قابلیت مرتفع شدن دارند را شناسایی 
کنند.وی با بیان اینکه استفاده از این فناوری ها، ارزش افزوده چشمگیری به همراه 
دارد، تصریح کرد: امیدواریم نشست مشترک با شرکت های چینی سرآغازی باشد 
بــرای تغییرات بزرگ که قرار اســت در حوزه تحول دیجیتال و میدان های نفتی 
و گازی هوشــمند در مجموعه نفت رقم بخورد که البته در این مســیر نیازمند 
همکاری شرکت های تابعه، متخصصان این حوزه و همچنین خبرگان دانشگاهی 
هستیم.مطهری تاکید کرد: کاهش هزینه ها، مدیریت دارایی، بهبود تصمیم گیری، 
بهبود کارایی، مدیریت ریســک و به حداکثر رســاندن تولید از ذخایر نفت و گاز 
را می توان از مزایای دیجیتال شــدن میدان های نفتی و گازی برشمرد.بر اساس 
این گزارش، تفاهم نامه تأســیس مرکز راهبردی هــوش مصنوعی و میدان های 
نفت و گاز دیجیتال، شــامگاه سه شــنبه؛ ۲۳ آبان ماه با حضــور روح الله دهقانی 
فیروزآبادی؛ معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری و محسن 
خجسته مهر، مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران امضا شد.گفتنی است، محسن 
خجسته مهر؛ مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران نیز چندی پیش بر ضرورت ایجاد 
میدان های نفت و گاز دیجیتال تاکید کرده و گفته بود: در پرتو تحول دیجیتال و 
هوشمندسازی، مرکز راهبری هوش مصنوعی و میادین هیدروکربوری دیجیتال را 
ایجاد خواهیم کرد. در این مســیر باید ۱۵ میدان نفت و گاز دیجیتال را عملیاتی 
کنیم که هزینه های سرمایه ای و عملیاتی را کاهش خواهد داد و نظارت لحظه ای 
در همه مراحل را برای پایداری تولید نفت و گاز و بررســی مشــکلات عملیاتی 
به شــکل هوشــمند امکان پذیر می کند.به گفته وی در این مسیر سه اقدام مهم 
باید انجام شــود، نخستین اقدام این است که کارگروه های میادین نفتی و گازی 
دیجیتال در سطح شــرکت های تابعه که تولید نفت و گاز را به عهده دارند ایجاد 
شود و با حضور متخصصان شرکت ملی نفت، متخصصین حوزه فناوری اطلاعات 
و نخبگان دانشــگاهی مدیریت هوشمند تقاضا انجام شود. اقدام دوم با راهبری و 
مســئولیت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری انجام می شود، به طوری که 
پیمانکاران عمومی فناورانه بزرگ تشــکیل شــوند که می توانند کنسرسیوم های 
بزرگ برای طراحی و پیاده ســازی ســامانه های دیجیتال ایجاد کنند. گام سوم 
ایجاد نهاد تنظیم گری، آزمایشــگاه های مرجع و تولید استانداردهای لازم است تا 

تجهیزاتی که ساخته می شود کاربری مناسب داشته باشد.

توافق نامه های همکاری جمهوری اسلامی ایران و جمهوری قزاقستان در نوزدهمین 
اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی به امضای نمایندگان دو کشور 
رسید.به گزارش خبرگزاری مهر، محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی در دیدار 
با معاون نخســت وزیر قزاقستان ضمن ابراز رضایت از روند پیشرفت گفت وگوهای 
کمیسیون مشــترک همکاری های دو کشــور، گفت: این نحو از مذاکرات و نتایج 
به دســت آمده نشان از اراده دو کشــور و مسئولان در توسعه همه جانبه روابط در 
زمینه هــای مختلف دارد.وی در همین حال افــزود: رئیس جمهور ایران بر اولویت 
همکاری اقتصادی و ارتباط تجاری و بازرگانی با همسایگان تاکید فراوان دارد و نتایج 
امروز این کمیسیون مشترک دلیلی بر عزم و اراده دو کشور در تأمین منافع ملی و 
مشترک بر پایه دوستی ملت ها است.وزیر جهاد کشاورزی کشورمان پیشرفت های 
ایران در ۴۵ ســال اخیر را چشمگیر خواند و تصریح کرد: امروز جمهوری اسلامی 
ایران در زمینه های مختلف از جمله بهداشت و درمان، آموزش، ساخت دارو، درمان 
انواع بیماری ها و پذیرش توریسم درمانی از دیگر کشورهای در منطقه پیشرو است.

وی ادامه داد: این قبیل پیشــرفت ها در صنایع پیچیده پالایشگاهی، پتروشیمی و 
صنایع با تکنولوژی بالا در ایران به دســت متخصصان و منابع انســانی ماهر تولید 
می شود.نیکبخت با اشاره به نشست دور اول نوزدهمین اجلاس کمیسیون مشترک 
همکاری های ایران و قزاقســتان با تاکید دوباره بر توانمندی کشــاورزی کشورمان 
گفت: ما در کنار پیشــرفت های قابل توجه، در نظر داریــم برخی محدودیت ها را 
با ارتباط متقابل متکی بر منافع ملی و مشــترک با کشــورهای دوست و همسایه 
برطرف کنیم و از راه هم افزایی با کشــور دوســت قزاقستان، روابط کشاورزی را در 
زیربخش های شیلات، پرورش آبزی در قفس و پرورش میگو در دریای خزر و خلیج 
فارس گســترش دهیم.وی بخشــی از نیاز گوشت قرمز کشور که در حال حاضر از 
برزیل تأمین می شــود را قابل جایگزینی با قزاقستان عنوان کرد و گفت: ۹۰ درصد 
نیاز به این فرآورده از تولید داخل تأمین می شــود و تمایل داریم در قالب پروتکل، 
بقیه نیاز خود را از قزاقستان تأمین کنیم.نیکبخت محدودیت اقلیمی و کمی بارش 
کشــور را مانعی برای تولید برخی نهاده ها مانند ذرت و کنجاله ســویا دانســت و 
پیشنهاد داد: محصولات جو، ذرت و کنجاله سویا به ارزش وزنی ۲۰ میلیون تن در 
سال، وارد می شود و این خود می تواند موضوع همکاری دو کشور قرار گیرد.در پایان 
این نشست، ســند همکاری نوزدهمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های 
ایران و قزاقســتان و نقشــه راه ارتباطات تجاری دو کشور تا سقف ۳ میلیارد دلار 
به امضای وزیر جهاد کشــاورزی ایران و معاون نخست وزیر قزاقستان رسید.گفتنی 
است در این نشست، یادداشت تفاهم همکاری اندازه شناسی بین استاندارد ایران و 
مؤسسه اندازه شناسی قزاقستان و تشریفات و الزامات بهداشتی - دامپزشکی برای 
تجارت گوشــت دام سنگین از قزاقســتان به امضای نمایندگان دو کشور ایران و 

قزاقستان رسید.

روند برگزاری مزایده  معادن مطابق با مصوبات مجلس شورای اسلامی، کماکان 
ادامه دارد و ۱۰ هزار معدن و محدوده معدنی راکد تا پایان امســال به مزایده 
گذاشته می شــود.به گزارش خبرگزاری مهر، نخستین بار در اسفند سال ۹۹، 
بحث واگذاری معادن راکــد و غیرفعال، آن هم به صورت مزایده ای در لایحه 
بودجه ۱۴۰۰ در مجلس شورای اسلامی مطرح شد که طبق آن وزارت صنعت، 
معدن و تجارت موظف شد؛ حداکثر ظرف سه ماه پس از ابلاغ این قانون نسبت 
به مزایده معادن شناسایی شده تا پایان اسفند ماه ۱۳۹۹، اقدام کند. علت این 
تصمیم نمایندگان نیز پیشگیری از انحصار در پروانه های صادره و شائبه رانت 
در واگــذاری برخی از محدودهای معدنی بود.بــا تصویب این قانون، برگزاری 
مزایده، شرط واگذاری پروانه های بهره برداری از معادن و محدوده های معدنی 
شد. هرچند که نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در بررسی لایحه بودجه 
۱۴۰۱، تکلیــف دیگری برعهده وزارت صمت گذاشــتند که طبق آن وزارت 
صمت مکلف شــد نسبت به واگذاری مجوزها و پروانه های بهره برداری معادن 
از طریق مزایده عمومی و با احراز صلاحیت فنی و مالی متقاضیان اقدام کند.

در نهایت از اواسط سال گذشته برگزاری مزایده ها به نتیجه رسید که ثمره آن 
فعالیت دوباره بیش از ۱۲۰۰ معدن در یکســال گذشته است.رضا محتشمی 
پور، معاون امور معادن و فــرآوری مواد وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار 
کرد: بخش بزرگی از پروانه های معدنی در کشــور به افرادی داده شده بود که 
توان عملیات معدن کاری را نداشتند، بعضاً در بررسی ها می دیدیم مثلًا تعداد 
زیادی از معادن به اســم زنان خانه دار اســتبه گفته وی، در قالب مزایده های 
که در این ســال ها در بحث واگذاری معدن برگزار شده خیلی از محدوده های 
معدنی که بلوکه بوده واگذار کردیم. حتی محدودهای که در دست دستگاه های 
اجرایــی، بلوکه بــود امروز به کمتر از یک چهارم کاهــش پیدا کرده و بخش 
زیادی از محدوده ها آزاد شــده و این روند در سال های آینده نیز ادامه خواهد 
داشــت.گفتنی است، اکنون روند برگزاری مزایده ها مطابق با مصوبات مجلس 
شورای اســلامی، کماکان ادامه دارد و ۱۰ هزار معدن و محدوده معدنی راکد 
تا پایان امســال به مزایده گذاشته می شــود. در واقع فرایند واگذاری معادن و 
محدوده های معدنی، در ایســتگاه پایانی قرار دارد و تا پایان امســال، تمامی 
معادن باقی مانده در حیطه اختیارات وزارت صمت تعیین تکلیف شــده و به 

بخش خصوصی واگذار می شود.
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یک عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: از آنجا که واردات خودروهای کارکرده لزوما نیاز به تامین ارز از سوی 
دولت ندارد، لازم نیست که در بودجه سال آتی دیده شود.لطف الله سیاهکلی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به گمانه زنی ها در خصوص 
حذف واردات خودروهای کارکرده از لایحه بودجه ۱۴۰۳، بیان کرد: واردات خودروهای کارکرده اکنون به تصویب مجلس رســیده اســت 
و برای اجرا نیز لزومی ندارد که در لایحه بودجه ۱۴۰۳ آورده شــود.این عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس با تاکید بر اینکه واردات 
خودروهای کارکرده نیازمند بودجه دولتی نیست  فلذا حتما نباید در بودجه آورده شود، اظهار کرد: ما اعتقادی به تامین بودجه از سوی بانک 
مرکزی برای واردات خودروهای کارکرده نداریم. همین که مردم را آزاد گذاشــته و در چهارچوب یک آئین نامه افراد بتوانند خودرو وارد 

کنند، واردات انجام خواهد شد. مردم خودشان وارد و توزیع می کنند.

www.sobh-eqtesad.ir

مردم می توانند خودروهای کارکرده وارد کنند
info@sobh-eqtesad.ir

مهر گزارش می دهد؛

امسال هم مشوق های بخش خانگی 
برای کم مصرف ها ادامه دارد

ســرمای سخت سال گذشــته باعث شــد وزارت نفت در راستای 
مدیریت مصرف گام بردارد و مشوق هایی را برای مشترکان در نظر 
بگیرد، به نظر می رســد این مشوق ها اثر بخش بوده و امسال نیز 
اجرایی می شود.به گزارش خبرنگار مهر، سرمای سخت سال گذشته 
باعث شــد شرکت ملی گاز در راستای مدیریت مصرف گام بردارد 
و مشــوق هایی را در بــازه زمانی ۱۶ آذر تا ۱۵ اســفندماه در نظر 
بگیرد. این طرح به این شــکل بود که مشترکان خانگی که مصرف 
گاز آن ها در ماه های سرد سال نسبت به دوره مشابه پارسال کمتر 
شود، به ازای هر یک واحد درصد کاهش، مشمول تخفیف یا همان 
پاداش صرفه جویی معادل سه واحد درصد در گازبهای صورتحساب 
همان دوره خواهند شد که این تخفیف تا سقف ۴۵ درصد گازب ها 
در صورتحســاب آن ها اعمال خواهد شد.مجید چگنی مدیر عامل 
شرکت ملی گاز هم در توضیح این موضوع گفته بود: مشترکانی که 
در ماه های بسیار سرد سال، مصارف آن ها حداکثر ۷۰ درصد الگوی 
متعارف مصرف )سقف پله ۳ جدول پلکانی( باشد، گازب های آن ها 
۱۰۰ در صــد رایگان خواهد بود.به گفته این مقام مســئول تعرفه 
مشــترکانی با مصرف متعارف که در سه پله نخست قرار دارند، در 
ســال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ افزایشی نداشته و صورتحساب 
آن ها مشابه سنوات گذشته است؛ فقط تعرفه مشترکان پرمصرف 
بخش خانگی، یعنی از پلکان ۴ به بعد افزایش یافته است، اکنون ۶۵ 
درصد حجم گاز مصرفی بخش خانگی در دوره سرد سال از سوی 
مشترکان پرمصرف )پلکان ۴ تا ۱۲( مصرف می شود و در عین حال، 
بیشــترین مقدار یارانه پنهان انرژی را مشترکان پرمصرف دریافت 
می کنند. این در حالی اســت که بیش از ۶۴ درصد از مشــترکان 
که در پلکان نخســت تا سوم قرار دارند، تنها ۳۵ درصد حجم گاز 
مصرفی بخش خانگی در دوره ســرد ســال را مصرف می کنند که 
تعرفه آن ها افزایشی نداشته اســت.مصرف گاز در مقایسه با سال 
گذشــته در بخش های خانگی تجاری و صنایع غیر عمده افزایش 
۳۰ میلیون متر مکعبی گاز وجود داشــته است، به عبارتی مصرف 
گاز در بخش خانگی حدود ۹ میلیون متر مکعب نســبت به مدت 
مشابه سال گذشــته رشد داشته است. البته ناترازی ۳۰۰ میلیون 
متر مکعبی گاز هم قابل اقماض نیست که محمد مخبر معاون اول 
رئیس جمهوری در بخشنامه ای خطاب به وزارتخانه ها، سازمان ها، 
مؤسسات و شرکت های دولتی، نهادهای انقلاب اسلامی، نیروهای 
مســلح و اســتانداری ها، بر لزوم مصرف بهینه و ایمن گاز طبیعی 
تأکید کرد و به این منظور نکاتی را یادآور شد.حالا با گذشت یکسال 
به نظر می رســد طرح های تشویقی سال گذشته اثر بخش بوده به 
همین دلیل مجدداً طرح تشــویقی برای مشترکان در نظر گرفته 
شده چرا که مسلم رحمانی مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت 
ملی گاز ایران چندی پیش گفت: طبق مصوبه امسال دولت درباره 
پاداش صرفه جویی، فرصت خوبی مهیا شده و اگر مشترکان در بازه 
زمانی ۱۶ آذر تا ۱۵ اسفندماه نسبت به دوره مشابه در سال پیش 
۱۰ تــا ۳۵ درصد کمتر مصرف کنند، از پــاداش بیش از ۱۰ برابر 
قیمت متوسط ۳ پله نخســت بهره مند می شوند.به گفته رحمانی 
مشترکان نه تنها هزینه ای پرداخت نخواهند کرد، بلکه مبلغی نیز به 
عنوان پاداش صرفه جویی دریافت می کنند و در قبض خود مشاهده 
خواهند کرد به عنوان مثال یک مشــترک در تهران یعنی اگر یک 
بخاری که همواره روشــن است را ۴ ســاعت در روز خاموش کند 
بی شک شامل این پاداش می شود.این گزارش اضافه می کند معمولاً 
در ایام ســرد سال ممکن است مسئله افت فشار گاز ایجاد شود از 
آنجا که تهران ســه اقلیم دارد. مشترکان در هر شهر با مراجعه به 
سامانه شرکت ملی گاز می توانند اقلیم محل سکونت خود را رصد 
کنند در صورتی که مشکلی برای آنها ایجاد شد می توانند با مراجعه 
به اداره گاز و یا ســامانه ۱۹۴ مشکل را اعلام کرده تا مشکل افت 

فشار گاز رفع شود.

گزیده خبر

ایران و قزاقستان در شاهراه 
همکاری دوجانبه

مزایده ۱۰ هزار معدن و محدوده 
معدنی راکد تا پایان سال

رئیسی در دیدار مشترک با همتای کوبایی:

سازمانهایحقوقبشریکارآمدیخودراازدستدادهاند

اجرایمدلجدیدمالیدرتجارت
ایرانوعمان

رکوردشکنی طلای جهانی

به گفته رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عمان با تسهیلاتی که در جریان تجارت دو کشور ایجاد می شود دیگر 
نیازی به تبدیل پول در صرافی ها نیست و مدل جدیدی از تبادلات مالی در تجارت با این کشور اجرا خواهد شد.به 
گزارش خبرنگار ایلنا، عمان همگام با دیگر کشورهای شورای همکاری خلیج فارس مسیر توسعه را پیش گرفته و 
قصد تنوع سازی منابع درآمدی خود را دارد تا از اتکای خود به درآمدهای نفتی بکاهد. در همین حال این کشور از 
موقعیت ژئوپلیتیک خوبی برخوردار اســت، بنادر مجهزی دارد، به آب های آزاد متصل است و ارتباط صلح آمیزی با 

جهان ایجاد کرده است.بنا بر اینها همجواری کشوری با این پتانسیل ها می تواند برای ایران......

کاهش قیمت نفت مهارناپذیر ماند

پیش بینی ۶۱۰ میلیون اشتراک جدید ۵G تا 
تحولدرکریدورهایترانزیتیشمال-جنوبوشرق-غربپایان سال میلادی
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گزیده خبر

وصولی های گمرک به ۱۱۵ 
هزار میلیارد تومان رسید

به گزارش ایلنا از گمرک ایران، این میزان وصولی و واریز به خزانه در ۸ ماهه سال 
جاری نســبت به مدت مشابه سال قبل ۴۷ درصد افزایش نشان می دهد.بر اساس 
این گزارش، میزان حقوق ورودی وصولی کالاها در ۸ ماهه امسال بالغ بر ۳۶ هزار و 
۹۹۰ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان گردیده که حاکی از افزایش ۴۲ درصدی نسبت 
به مدت مشابه سال قبل است.بنابراین گزارش، میزان حقوق ورودی وصولی کالاها 
به علاوه خودرو، گوشــی تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار و ۲۳ ردیف درآمدی گمرک 
در مدت یاد شده به ۵۵ هزار و ۹۲۰ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان رسید که نسبت 
به مدت مشــابه سال قبل ۶۹ درصد رشد نشــان می دهد.این گزارش همچنین 
حاکیست، میزان وصولی گمرک از محل مالیات بر ارزش افزوده کالاهای وارداتی در 
همین مدت به رقم ۵۸ هزار و ۷۶۰ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان رسید که نسبت 

به مدت مشابه سال قبل ۳۱ درصد افزایش نشان می دهد.

اجرای مدل جدید مالی در 
تجارت ایران و عمان

به گفته رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عمان با تســهیلاتی که در جریان 
تجارت دو کشــور ایجاد می شود دیگر نیازی به تبدیل پول در صرافی ها نیست و 
مدل جدیدی از تبادلات مالی در تجارت با این کشــور اجرا خواهد شد.به گزارش 
خبرنــگار ایلنا، عمان همگام با دیگر کشــورهای شــورای همکاری خلیج فارس 
مســیر توســعه را پیش گرفته و قصد تنوع ســازی منابع درآمدی خود را دارد تا 
از اتــکای خود به درآمدهای نفتی بکاهد. در همین حال این کشــور از موقعیت 
ژئوپلیتیک خوبی برخوردار است، بنادر مجهزی دارد، به آب های آزاد متصل است 
و ارتباط صلح آمیزی با جهان ایجاد کرده است.بنا بر اینها همجواری کشوری با این 
پتانسیل ها می تواند برای ایران فرصت های قابل توجهی از تولید و تجارت را در بر 
داشته باشد به ویژه که در سال های اخیر ارتباطات میان مقامات دو کشور نسبت 
به گذشته افزایش یافته و این امر امکان بالفعل کردن ظرفیت های یادشده را بالا 
برده است. در راســتای همین ارتباطات است که وزیر امور خارجه سلطان نشین 
عمان روز گذشــته به ایران سفر کرد و اجلاس مشــترک ایران و عمان نیز فردا 
۱۵ آذر برگزار می شــود.جمال رازقی جهرمی، رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و عمان در توضیح بیشتر در این باره به خبرنگار ایلنا گفت: وزیر صنایع و تجارت 
عمان در راس یک هیات عالی رتبه برای شــرکت در  اجلاس مشــترک ایران و 
عمان به تهران می آید و این هیات روز پنج شنبه را هم در شیراز سپری می کنند.  
وی افزود: تلاش اتاق مشــترک ایران و عمان رشد روابط تجاری دو کشور است و 
ایــن اتاق تلاش دارد در توافقاتی که با عمانی ها انجام داده راه هایی برای دور زدن 
تحریم هایی که تجارت ایران را در تنگنای تحریم ها ســخت کرده بیابد و به این 
وسیله عمان را تبدیل به واسطه ای برای تولید محصولات نهایی ایرانی و تجارت این 
محصولات بکند.  رازقی همچنین گفت: عمان با ۲۱ کشور دنیا تعرفه تجارت را به 
صفر رسانده که البته ایران در گروه این ۲۱ کشور نیست، اما عمان با برخورداری از 
این مزیت می تواند واسطه ای برای صادرات کالاهای ایرانی به سراسر جهان باشد، 
هر چند در اینجا برند ایرانی مغفول می ماند اما این دســتاورد تحرکی اساسی در 
تجارت ایران ایجاد می کند، آن هم با توجه به حساســیتی که در معامله کالاهای 
ایرانی در جهان به دلیل تحریم بودن ایران وجود دارد.رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و عمان گفت: به دلیل معذوریت های مربوط به تحریم ها نمی توانم جزئیات 
بیشــتری را اعلام کنم اما این را می گویم که در تجارت ایران و عمان حتی نحوه 
تبادلات مالی هم متفاوت است و دیگر نیازی به تبدیل پول در صرافی ها نیست و 
راهکارهایی که اکنون تاجران ایرانی در تجارت با دیگر کشــورها به کار می گیرند 
تا تحریم ها را دور بزنند، در تجارت ایران و عمان تسهیل می شود.گفتنی است در 
حــال حاضر نیز تجارت ایران و عمان جریان مطلوبی دارد؛ در همین راســتا اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ماه گذشــته در گزارشی به نقل از محسن 
ضرابی، رئیس پیشــین اتاق مشــترک ایران و عمان از رشد ۲۱ درصدی تجارت 
ایران و عمان در هفت ماهه ســال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر 
داد. به گفته ضرابی این رشد تجاری در حالی حاصل شده که در سال ۱۴۰۲ تراز 
تجارت خارجی ایران در مجموع منفی بوده و صادرات ایران به برخی کشــورهای 

همسایه کاهش داشته است.

رئیسی در دیدار مشترک با همتای کوبایی:

سازمانهایحقوقبشریکارآمدیخودراازدستدادهاند

رئیس جمهور کشورمان گفت: امروز روند جدیدی در روابط 
ایران و کوبا آغاز شــده که موجب توســعه روابط و توسعه 
همکاری های دو کشور خواهد شد.به گزارش خبرنگار مهر، 
حجت الاسلام سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشورمان 
در مراســم امضای تفاهم نامه بین ایران و کوبا در مجموعه 
فرهنگی-تاریخــی ســعدآباد اظهار کرد: بعد از ۲۱ ســال 
تشریف فرمایی رئیس جمهور کوبا به کشورمان، نقطه عطفی 
در روابط ایران و کوبا اســت؛ نقاط مشترک بسیاری میان 
ایران و کوبا وجود دارد و در ســفری که من به کوبا داشتم، 
پیگیر آن ها بودیم. وی افــزود: در عین حال، همکاری های 
خوبی با کشــور کوبا بعد از پیروزی انقلاب اسلامی داشتیم 
و این همکاری ها رو به توســعه اســت.رئیس جمهور گفت: 
در خصــوص علم و فناوری، همکاری های زیادی با کشــور 
کوبا داشتیم و یکی از جلوه های همکاری بین ایران و کوبا، 
ســاخت واکسن کرونا بود. رئیســی ادامه داد: ما در علوم و 
تکنولوژی همکاری های خوبی با کشــور کوبا داشــتیم و با 
اســنادی که در تهران و کوبا امضا شده، می تواند به توسعه 
همکاری ها جهت خوبی داده و آن را ارتقا دهد.رئیس جمهور 
افزود: در عین حال در حوزه های کشــاورزی، معدن، انرژی 
و… می توانیم شــاهد همکاری بین دو کشور باشیم؛ امروز 
رونــد جدیدی در روابط ایران و کوبا آغاز شــده که موجب 
توســعه روابط و توســعه همکاری های دو کشــور خواهد 
شد.رئیسی گفت: وجه مشترک بین دو کشور آن است که 

هر دو، در مقابل نظام سلطه ایستادگی می کنند؛ کشور کوبا 
سال هاست که در مقابل سلطه طلبی و زیادی خواهی آمریکا 
ایستادگی کرده اســت و مقاومت مردم و دولت کوبا، قابل 
قدردانی است.رئیس جمهور تاکید کرد: مقاومت و ایستادگی 
مردم کوبا، موجب شکل گیری تحریم هایی علیه آنان شده 
اســت؛ همانطور که مردم عزیز ما هم در مقابل نظام سلطه 
مقاومت می کنند و شاهد تحریم هستند. وی ادامه داد: تصور 
نظام سلطه از تحریم های دو کشــور ایران و کوبا آن است 
که ملت ها از مقاومت خود عقب نشــینی می کنند؛ این یک 
محاسبه نادرســت است که مانند محاسبات نادرست دیگر 
آن ها شکل گرفته است.رئیســی تاکید کرد: ملت هایی که 
اراده کردنــد در مقابل تحریم هــا مقاومت کنند، در مقابل 
زیاده خواهی های دشمنان، عقب نشینی نخواهند کرد. رئیس 
جمهور با اشــاره به نحوه مقابله با تحریم ها گفت: آنچه که 
می تواند موجب خنثی شدن تحریم ها شود، تبادل ظرفیت ها 
بین دو کشور است.وی ادامه داد: در مذاکرات قبلی در هاوانا 
و نیــز در تهران، این تصمیم را گرفتیــم که در حوزه های 
مختلــف، روابط خود را ارتقا دهیم تا موجب خنثی شــدن 
تحریم ها شود. رئیسی با اشاره به ملت فلسطین اظهار کرد: 
آنچه باعث تأســف ما و ملت های جهان است، این است که 
ملت فلســطین به عنوان مردمی که می خواهند از وطن و 
زندگی خود دفاع کنند، مورد هجمه دشمنان قرار گرفته اند 
و رژیم صهیونیستی امروز با نژادپرستی، نسل کشی و جنایت 

علیه بشریت، ملت فلسطین را به شهادت می رساند و زنان 
و کودکان را به خاک و خون می کشد.رئیس جمهور تصریح 
کرد: تأســف بارتر از این جنایات هولناک، حمایت آمریکا و 
غربی ها از این جنایات اســت؛ آن هم از ســوی کسانی که 
مدعی دفاع از حقوق بشــریت و انسانیت هستند.رئیسی با 
حمایت از مقاومت مردم غزه گفت: ســازمان ملل، شورای 
امنیــت و اتحادیه عرب و بســیاری دیگر از ســازمان ها و 
اتحادیه های حقوق بشری، کارآمدی خود را از دست داده اند 
و امروز بشریت شاهد ناکارآمدی سازمان های حقوق بشری 
است چون نمی توانند دفاع از مظلوم داشته باشند.وی اظهار 
کرد: با رئیس جمهور کوبا به این نتیجه رســیدیم که نظام 
ناعادلانه جهانی باید پایان یابد و به دنبال شکل گیری نظامی 
جدید باشــیم؛ به گونه ای که از مظلوم دفاع شــود و ظالم 
بتواند سر جای خود نشسته و از ظلم و تبعیض و بیدادگری 
جلوگیری شود.رئیسی با اشاره به اتفاق نظر ایران وکوبا در 
حمایت از مردم فلسطین تاکید کرد: ما با رئیس جمهور کوبا 
هم نظر هستیم که باید یک ائتلاف در حمایت از مردم مظلوم 
و مقتدر فلسطین در قاره های مختلف شکل بگیرد تا بتواند 
از حقوق حقه مردم فلسطین، حمایت کند. وی با اشاره به 
اســناد امضاشده میان ایران و کوبا گفت: اسنادی در کوبا و 
در ایران امضا شدند که ان شالله با همت وزارت امور خارجه 
و پیگیری و همکاری مســئولان کوبایــی، اجرایی خواهند 
شد.رئیس جمهور کوبا: از حمایت جمهوری اسلامی ایران از 

مبارزه با ظلم علیه مردم غزه، قدردانی می کنیمدر ادامه این 
نشست خبری، »میکل دیاز کانل« رئیس جمهور کوبا اظهار 
کرد: برای ما این بازدید عالی رتبه از جمهوری اسلامی ایران، 
دارای مفهوم و معنای بالایی اســت؛ به آقای رئیس جمهور 
ایران قول داده بودیم تا قبل از پایان ســال میلادی به ایران 
ســفر کنیم و به آن عمل کردیم؛ بنابرایــن این بازدید، در 
راســتای ادامه بازدیدهای هیأت های دو کشور و برای ارتقا 
روابط انجام گرفته است.رئیس جمهور کوبا افزود: همچنین 
این دیدار در راستای تداوم همکاری هایی است که در سفر 
آقای رئیس جمهور رئیسی به هاوانا انجام گرفته است؛ این 
دیدارها همچنین در ادامه توافقات و گفت وگوهایی اســت 
که با رئیس جمهور ایران در حاشیه اجلاس آفریقای جنوبی 
و همینطــور در حاشــیه مجمع عمومی ســازمان ملل در 
نیویورک داشــتیم.دیاز کانل افزود: این گفت وگو و دیدارها 
به تنوع بخشیدن و توســعه روابط تاریخی و همکاری های 
بین ایران و کوبا که از مدت ها پیش در جریان است، کمک 
خواهد کــرد. رئیس جمهور کوبا با اشــاره به قدمت روابط 
تهــران و هاوانا گفــت: روابط تاریخی ایــران و کوبا بر پایه 
احترام و همبستگی بنا شده و قدمتی بیش از ۴۰ سال دارد؛ 
همچنین این دیدار پس از گذشت بیش از ۲۰ سال از سفر 
فرمانده و رئیس جمهور فقید کوبا »فیدل کاسترو« به تهران 
و نیز در راستای تداوم دوستانه روابط میان »رائول کاسترو« 
کــه در دوران خود پیگیر بودند، صورت می گیرد.وی تاکید 
کرد: این دیداری است برای تاکید مجدد بر اینکه جمهوری 
اسلامی ایران، کشــور دوست و برادر ما در خاورمیانه است 
و ما به دنبال تحقق بخشیدن اهداف بلندپایه ای هستیم که 
بر پایه روابط تاریخی دو کشور بنا شده است.رئیس جمهور 
کوبا ادامه داد: بعد از مذاکرات ســودمند بین دو کشور در 
زمینه های گوناگون، به شــش سند همکاری دست یافتیم 
و می توان گفت پایه روابط و همکاری های بین دو کشــور 
بر یک سری اصول مشترک بنا شده است. وی با حمایت از 
رویکرد کشورمان گفت: ما حمایت خودمان را از حق مشروع 
جمهوری اسلامی ایران بر حق حاکمیت خود اعلام کردیم؛ 
همچنین باید از حمایت جمهوری اسلامی ایران از مبارزه با 
ظلم علیه مردم غزه، قدردانی کنیم.رئیس جمهور کوبا گفت: 
در عین حال به خاطر حمایت جمهوری اسلامی ایران برای 
انتخاب کوبا به عنوان رئیس دوره گروه ۷۷ و همچنین رأی 
مثبت ایران در حمایت از نامزدی کوبا در شورای حقوق بشر 
تشکر می کنیم. همچنین به ایران بابت حضور و عضویت در 
گروه کشورهای »بریکس« تبریک می گوئیم.وی گفت: اراده 
مشــترک ایران و کوبا برای یک همکاری بین المللی برای 
محکوم کردن نسل کشــی ملت فلسطین را اعلام می کنیم؛ 
همچنین کشتار هزاران نفر از جمله زنان و کودکان توسط 
رژیم اسرائیل را محکوم کرده و مطالبه یک آتش بس فوری 
و ایجاد شرایط لازم برای تشکیل دولت مستقل فلسطینی را 
داریم.رئیس جمهور کوبا گفت: ابراز رضایت بسیاری از نتایج 
این دیدار در تهران داریم که موجب رشــد روابط دو کشور 
می شود و شروع آن از امروز است. وی افزود: لازم است حامل 
ســلام های گرم ملت کوبا به ملت ایران باشــیم و مطمئن 
هســتیم با توافقاتی که امروز صورت گرفت که تداوم پیدا 
خواهد کرد، شــرایط و پروژه ها و اقدامات لازم در راستای 

تأمین منافع هر دو ملت صورت پذیرد.

افزایش تجارت و ترانزیت محور رایزنی ها؛

فرماندهان نیروی دریایی ایران و 
جمهوری آذربایجان دیدار کردند

 

فرماندهان نیروی دریایی جمهوری اســلامی ایران و جمهــوری آذربایجان دیدار و 
گفت وگو کردند.به گــزارش خبرگزاری مهر، امیر دریادار »شــهرام ایرانی« فرمانده 
نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران صبح امروز با »آدمیرال سبحان بکیروف« 
فرمانــده نیروی دریایی ارتش جمهوری آذربایجان دیدار و در خصوص همکاری های 
دو کشور در حوزه دفاعی، آموزش و رزمایش های مشترک گفت وگو و تبادل نظر کرد.

دو طرف دریای خزر را دریای صلح، دوستی و همکاری خواندند و بر امنیت آن برای 
افزایش تجارت و ترانزیت میان ۵ کشور ساحلی خزر تاکید کردند.

امور خارجه کشورهای  وزرای  نشست 
حاشــیه دریــای خزر با حضــور وزیر 
امور خارجه کشــورمان آغاز شــد.به 
گزارش خبرگزاری مهــر، دوازدهمین 
نشســت وزرای امور خارجه ۵ کشور 
حاشــیه دریای خزر )روســیه، ایران، 
و  ترکمنســتان  آذربایجان،  جمهوری 
قزاقســتان( امروز سه شنبه در مسکو 
آغاز شد.تمرکز این دوره از نشست ها، 
بر موضوعات اقتصادی و تجاری خواهد 
بود. وزرای امور خارجه تا ساعت ۱۴:۳۰ 
به وقت محلی دیدار خواهند داشــت و 
پس از آن، بیانیه پایانی قرائت می شود.

جمهوری اســلامی ایران نیز به عنوان 
یکی از مهم ترین قطب های ســاحلی 
خــزر و به عنوان کلیدی ترین مســیر 
این  دسترســی همسایگان ســاحلی 
دریا به آب های آزاد، در این نشســت 

منطقه ای حضور دارد.

سفیر ایران در روسیه با بیان اینکه دریای خزر تبلور دوستی و تعامل میان کشورهای پیرامونی است، تاکید کرد: بهره برداری از ظرفیت 
این دریا در گرو تقویت پایه های حقوقی و اســنادی همکاری هاســت.به گزارش خبرگزاری مهر، به مناسبت حضور وزیر امور خارجه 
کشــورمان در مسکو جهت شرکت در نشست مشترک وزیران امور خارجه کشورهای ساحلی دریای خزر، سفیر کشورمان در روسیه 
مطلبی در صفحه شخصی خود در فضای مجازی منتشر کرد.در همین باره »کاظم جلالی« نوشت: »دکتر حسین امیرعبداللهیان وزیر 
خارجه کشــورمان برای شرکت در نشست سالانه وزرای خارجه کشورهای ساحلی  خزر و دیدارهای دوجانبه، وارد مسکو شد«.سفیر 
ایران در روسیه افزود: »دریای خزر، پهنه آبی مشترک و تبلور دوستی و تعامل میان کشورهای پیرامونی است، بهره برداری از ظرفیت 

آن در گرو تقویت پایه های حقوقی و اسنادی همکاری هاست«.

مدیر کل دفتر هوشمندسازی و فناوری های نوین توانیر از نصب ۱.۳ میلیون کنتور هوشمند برق برای مشترکان 
پرمصرف خانگی دارای مصرف بیش از دو برابر الگوی مصرف خبر داد.به گزارش ایلنا از وزارت نیرو، حامد احمدی 
با بیان اینکه برای پیک سال آینده ۱.۳ میلیون مشترک پرمصرف بخش خانگی بیش از دو برابر الگوی مصرف در 
کل کشور به کنتور هوشمند مجهز می شوند، گفت: بر این اساس منازل ۱.۵ میلیون مشترک با بیشترین مصرف 
در مناطق گرمسیر یک به کنتور هوشمند مجهز می شود که سهم هر شرکت برای نصب شرکت ها مشخص شده 
اســت. احمدی خاطرنشان کرد: کنتورهای تک فاز اکنون تأمین شده است و در حال رایزنی برای تامین کنتور 
سه فاز شرکت هستیم.وی همچنی از فعال سازی مکانیزم رؤیت پذیری شبکه برای سال آتی خبر داد و افزود: ۲۵ 
هزار پست عمومی شهری و ۶ هزار نقطه رؤیت پذیرجدید در شبکه فشارمتوسط به مجموعه اضافه خواهد شد 
و این در حالی است که تا کنون برای پست های عمومی رؤیت پذیری نداشتیم و امسال ۲۵ هزار پست عمومی 

شهری با اولویت مناطق پرجمعیت را برای رصد شبکه فشار ضعیف رؤیت پذیر می کنیم.

سفیر ایران در روسیه:

بهره برداری از ظرفیت دریای خزر در گرو تقویت پایه های 
اسنادی است

نصب ۱.۳ میلیون کنتور هوشمند برای مشترکان 
پرمصرف تا ۱۴۰۳

نشست وزرای امور خارجه کشورهای حاشیه دریای خزر آغاز شد
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گزیده خبر

تحول در کریدورهای ترانزیتی شمال- جنوب و شرق- غرب

کلیات طرح ساماندهی رمز ارزش ها در کمیسیون اقتصادی تصویب شد

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســازی گفت: همکاری ایران با 
ازبکســتان و ترکمنستان، تحول قابل توجهی در ترانزیت از طریق 
کریدور شمال جنوب و شرق غرب ایجاد خواهد کرد و نشست های 
تخصصی در این خصوص به  زودی برگزار می شود.به گزارش ایلنا از 
وزارت راه و شهرسازی، نشست کمیته حمل ونقل و ترانزیت ایران و 
ازبکستان به ریاست شهریار افندی زاده معاون حمل ونقل و مامانبی 
عمراف قائم مقام وزیر حمل ونقل ازبکستان با حضور سفیر جمهوری 
اسلامی ایران در ازبکستان و همه بخش های حمل ونقلی دو کشور 
در راستای اجرای تفاهم نامه جامع حمل ونقلی و ترانزیتی ایران و 
ازبکستان، برگزار شد و طرف ها در خصوص نحوه ارتقای همکاری ها 
به تبادل نظر پرداختند.در این نشســت که در روز دوشنبه ۱۳ آذر 
۱۴۰۲ به صورت برخط برگزار شــد، طرف ها در خصوص جزئیات 
همکاری حمل ونقلی ایران و ازبکستان و نحوه افزایش نقش آفرینی 
دو کشور در کریدورهای ترانزیتی گفتگو کردند.شهریار افندی زاده 
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد: با همکاری ایران 
با ازبکستان و ترکمنستان تحول قابل توجهی در روابط ترانزیتی و 
منطقه ای کشــورمان در کریدور شمال جنوب و شرق غرب ایجاد 
خواهد شد و نشست های تخصصی در این خصوص به زودی برگزار 
می شــود.معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی افــزود: در این 
نشست طرف ازبک علاقه مندی وزیر حمل ونقل آن کشور برای سفر 
به ایران و بازدید از زیرساخت های ریلی، جاده ای و بندری در آینده 
نزدیــک را اعلام کرد.  افندی زاده گفت: در این جلســه دو طرف 
پیرامون نحوه همکاری جــاده ای و ضرورت کاهش متقابل هزینه 
کامیون ها در قلمرو دو کشور به تبادل نظر پرداختند و تفاهم کردند 
تا در اولین فرصت با بررسی جدول مقایسه هزینه های جاده ای در 
خاک دو کشور، نسبت به کاهش هزینه های موصوف اقدام شود.وی 
افزود: بررسی ضرورت شروع مذاکرات سه جانبه برای نهایی سازی 
متن موافقت نامه سه جانبه بین دولتی میان ازبکستان، ترکمنستان 
و ایران از دیگر موضوعاتی بود که در این نشست مورد بررسی قرار 
گرفت.افندی زاده ضمن اعلام اینکه نظرات اصلاحی در مورد متن 
موافقت نامه در شهریور ماه سال جاری به طرف ازبکی ارسال شده 
گفت: دو طرف برای برگزاری جلسات سه جانبه برای نهایی سازی 

متن و برنامه ریزی برای پاراف و امضای آن اعلام آمادگی کردند.
معاون حمل ونقل ادامه  داد: دو طرف در خصوص راهکارهای توسعه 
کریدورهای حمل ونقل چین، قزاقســتان، ازبکستان، ترکمنستان، 
ایران، ترکیه و کریدور حمل ونقل ازبکســتان، ترکمنستان، ایران، 
هنــد و همچنیــن کریدور حمل ونقــل بین المللی ازبکســتان، 
افغانســتان، ایران به گفتگو پرداختند.افنــدی زاده گفت: در این 

نشســت ضمن اعلام خرســندی از امضای تفاهم نامه ایجاد این 
کریدور چین به اروپا از مسیر ایران در حاشیه اجلاس وزرای اکو در 
تاشکند، اعلام شد که همه زیرساخت های ریلی، جاده ای و ترکیبی 
در ایران آماده هســتند تا برای انتقال بــار در این کریدورها اقدام 
کننــد و طرف ها تصمیم گرفتند تــا در اولین گام هماهنگی لازم 
برای ارســال بار آزمایشی از این مسیر را برنامه ریزی کنند.معاون 

حمل و در ادامه اعلام کرد: طرف ها بر ضرورت توسعه همکاری های 
ازبکستان و ایران در زمینه ناوبری و حمل ونقل هوایی و همچنین 
افزایش تعداد پروازهای هفتگی تا ســقف توافق شــده قبلی نیز، 
تفاهم کردند.وی گفت: راهکارهای توسعه حمل ونقل ریلی و ایجاد 
امکان تردد ناوگان ریلی ایران به خاک ازبکستان و همچنین مسئله 
ضرورت اعمال متقابل تخفیف های تعرفه ای در بخش ریلی از دیگر 

موضوعاتی بود که طرف ها در خصوص آن به تبادل نظر پرداختند.
افندی زاده ادامه داد: پیش بینی می شود با سفر آتی وزیر حمل ونقل 
ازبکستان به ایران و بازدید از زیر ساخت ها و برگزاری جلسه ایشان 
با وزیر محترم راه و شهرســازی، بتوان فصل نوینی را برای ارتقای 

همکاری دو کشور در زمینه حمل ونقل رقم زد.

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس از تصویب کلیات 
لایحه ارجاع اختــلاف بین بانک مرکزی ایران و دولت 
کره جنوبی و طرح ســاماندهی رمز ارزش ها در جلسه 
امروز این کمیسیون خبر داد.به گزارش ایسنا، محمدرضا 
پورابراهیمی در توضیح جلسه امروز کمیسیون اقتصادی 
گفت: در این جلســه لایحه ارجــاع اختلاف بین بانک 
مرکزی ایران و دولت کره جنوبی در دســتور کار قرار 
گرفت؛ طی سالهای اخیر حساب هایی در حوزه تجارت 
خارجی به عنوان منابع متعلق به جمهوری اســلامی 
ایران در بانکهای کره جنوبی نگهداری شــده که اخیرا 
به دلیل تغییر ارزش پولی کشــور کره در مقابل واحد 
پول دلار هزینه ای را به کشــور ما تحمیل کرده است.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه دولت 
کره جنوبی مقصر اصلی این موضوع است، گفت: دولت 
کــره مکلف بوده در زمان هایی که جمهوری اســلامی 

ایران دســتور امکان اســتفاده از منابع ارزی اش را می 
داد، این امکان را برای ما فراهم کند، اما به هر دلیلی رخ 
نداد و عملا تاخیر در پرداخت تعهدات دولت کره بابت 
منابع ارزی جمهوری اسلامی ایران، باعث شد مشمول 
کاهش ارزش پول ملی در آنجا شود و حدود یک میلیارد 
دلار هزینه تحمیل کند.وی ادامه داد: با این اتفاق دولت 
لایحه ای را به مجلس ارائه کــرد تا بعد از تصویب آن، 
موارد برشمرده شــده مورد پیگیری قرار دهد. در این 
لایحه پیش بینی شده تا اختیار لازم به بانک مرکزی و 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری در زمینه پیگیری این 
موضوع داده شــده و شکایت ایران از دولت کره جنوبی 
پیگیری شود.وی گفت که در این جلسه  کلیات لایحه 
ارجاع اختــلاف بین بانک مرکزی ایــران و دولت کره 
جنوبی به تصویب رسید.پورابراهیمی با انتقاد از حضور 
پیدا نکردن رئیس کل بانک مرکزی در جلسه کمیسیون 

اقتصادی مجلس گفت که کمیسیون اقتصادی بر لزوم 
هماهنگی بانک مرکزی با کمیسیون برای ارائه گزارشات 
تاکید دارد؛ مقرر شــد کمیســیون اقتصادی پیرامون 
مشکلات شکل گرفته نشست مشترکی با رئیس جمهور 
داشته باشد تا انتقاد مجلس به نحوه رفتار غیر مسئولانه 
رئیس کل بانک مرکزی به رئیس جمهور  منعکس شود. 
ما این انتقاد شــدید را هم از سوی رئیس مجلس و هم 
با جلســه با رئیس جمهور پیگیری خواهیم کرد.رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به بررسی گزارش 
مربوط به ساماندهی رمز ارزش ها گفت: به موجب ارائه 
این گزارش در مجلس، ما باید متن مصوبی را آماده می 
کردیم که بعد از مدت ها آماده شــد. لذا امروز کلیات 
طرح ساماندهی رمز ارزش ها در کمیسیون مورد بررسی 
و به تصویب رسید. قرار است جزئیات این طرح در هفته 

های آینده در مجلس مورد بررسی قرار گیرد.

بیت کوین برای اولین بار در سال میلادی ۲۰۲۳ از مرز ۴۰ هزار دلار عبور کرد.به گزارش ایسنا به نقل از بیزنس، بیت کوین به کمک خوش بینی فزاینده 
نسبت به کاهش زودهنگام نرخ بهره و تمرکز بر روی تایید احتمالی صندوق قابل معامله در بورس، از ۴۰ هزار دلار عبور کرد.بزرگترین ارز رمزنگاری 
شده جهان با ۲.۷ درصد افزایش در زمان نگارش این مطلب به ۴۰ هزار و ۵۲۱ دلار رسید که پس از یک رالی سه هفته ای صعود کرده و به بالاترین 
سطح خود از ماه مه ۲۰۲۲ رسیده است. اتریوم نیز با ۱.۹ درصد افزایش به ۲۲۱۰.۴۹ دلار رسید که بالاترین سطح از ماه مه ۲۰۲۲ است.نقطه کلیدی 
حمایت از قیمت بیت کوین و کریپتو ضعف دلار بود، زیرا انتظارات رو به رشد برای کاهش زودهنگام نرخ بهره توسط فدرال رزرو باعث افزایش دارایی های 
ریسک محور شد.معامله گران، اظهارات اخیر جروم پاول، رئیس فدرال رزرو را به طور قطعی کمتر سختگیرانه دیدند زیرا وی نیاز فزاینده به تعادل بین 
سخت نگه داشتن شرایط مالی و ایجاد یک فرود نرم برای اقتصاد ایالات متحده را برجسته کرد.با توجه به اینکه سیاست پولی آسان و افزایش معاملات سوداگرانه باعث شد که این توکن در سال ۲۰۲۱ به 
رکورد نزدیک به ۶۹ هزار دلار برسد، چشم انداز نرخ های بهره پایین تر، نویدبخش خوبی برای بیت کوین است.بیت کوین از آن زمان با افزایش نرخ های بهره، به شدت کاهش یافت و صنعت کریپتو نیز با یک 
سری ورشکستگی های و سرکوب های نظارتی آسیب دیده بود. به تازگی، بایننس، بزرگترین صرافی ارزهای دیجیتال جهان، متهم به پولشویی شد و اکنون با بیش از چهار میلیارد دلار جریمه روبرو است.با 
این حال، ارزش بیت کوین در سال جاری بیش از دو برابر و بیشترین سود در هفته های اخیر حاصل شده است زیرا سرمایه گذاران در مورد تایید احتمالی صندوق قابل معامله در بورس بیت کوین )ETF( در 
ایالات متحده که مستقیما قیمت ارز دیجیتال را ردیابی می کند، گمانه زنی کردند.مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۱.۵۲ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل  

۲.۵۹ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۵۲.۳۸ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۴۰ درصد افزایش داشته است.

پیش بینی می شود کل سرمایه سرمایه گذاری شده در استارتاپ های فناوری اروپا، در سال میلادی جاری به ۴۵ میلیارد دلار برسد 
که ۵۵ درصد در مقایسه با سال ۲۰۲۱ کاهش نشان می دهد.به گزارش ایسنا، شرکت اتومیکو )Atomico( در گزارشی اعلام کرد 
این کاهش بیشتر به دلیل تاخیر شرکت های رشد یافته، در تامین سرمایه بوده است. در سال ۲۰۲۲، سرمایه سرمایه گذاری شده 
در اروپا، ۸۲ میلیارد دلار بود.به گفته تام وهمیر، یکی از شرکای اتومیکو، بعضی از استارتاپ هایی که در سال ۲۰۲۱ و اوایل سال 

۲۰۲۲، مبالغ بالایی برای رسیدن به ارزش میلیارد دلاری خود جمع آوری کردند، با کاهش ارزش شرکتشان به زیر مرز میلیارد دلار روبرو خواهند شد. انتظار می رود در 
سال میلادی آینده، شاهد اتفاقات بیشتری باشیم، زیرا این شرکت ها احتمالا در این مقطع، با فرصت کمی روبرو شده و برای ادامه بقا، ناچار خواهند بود در سال ۲۰۲۴ 
یا ۲۰۲۵ به بازار تامین سرمایه بازگردند.طبق گزارش اتومیکو، در دوره پنج ساله در فاصله سال های ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۲، در مجموع ۲۵۷ شرکت فناوری اروپایی به ارزش 
میلیارد دلاری رسیده اند که شامل بیش از ۱۵۰ شرکت در سال های ۲۰۲۱ و ۲۰۲۲ است.با این حال، دوره های تامین مالی اروپا، در مقایسه با سال ۲۰۲۰ که سال قبل 
از رونق سرمایه گذاری فناوری در سال ۲۰۲۱ است، ۱۸ درصد بالاتر است. در مقابل، آمریکا، چین و کشورهای دیگر، سرمایه گذاری های ثابت یا کمتر از آمار سال ۲۰۲۰ 
را تجربه خواهند کرد.بر اساس گزارش رویترز، اتومیکو انتظار دارد استارتاپ های فناوری نوپا در اروپا، از ۴۱ هزار شرکت در پنج سال آینده، به بیش از ۶۶۰۰۰ شرکت 

رشد کنند و شرکت هایی که حداقل ۲۰ میلیون دلار سرمایه جمع کرده اند، در همین مدت، دو برابر شده و به ۸۰۰۰ شرکت برسند.

سقوط تأمین مالی استارتاپ های فناوری در اروپابیت کوین رکورد زد

کاهش قیمت نفت مهارناپذیر ماند

قیمت نفت در معاملات روز دوشــنبه بازار آســیا در پی تصمیم اخیر اوپک 
پلاس و ابهامات درباره رشد تقاضای جهانی برای نفت، افزایش یافت.به گزارش 
ایسنا، بهای معاملات نفت برنت با ۰.۶ درصد معادل ۴۹ سنت کاهش، به ۷۸ 
دلار و ۳۹ ســنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا با ۰.۶ درصد معادل ۴۲ ســنت کاهش، در ۷۳ دلار و ۶۵ سنت در هر 
بشکه ایســتاد.واندانا هری، موسس شرکت تحلیل بازار »واندا اینسایتس« در 
این باره گفت: به نظر می رسد نفت از تصمیم اوپک پلاس، تحت فشار کاهشی 
مداوم اســت. کاهش بیشتر تولید اوپک پلاس، تا حدودی موجه است اما بازار 
به طور کامل، آن را نادیده گرفته اســت.قیمت نفت هفته گذشــته به دلیل 
بدبینی ســرمایه گذاران نسبت به میزان کاهش تولید نفت اوپک پلاس، بیش 
از دو درصد کاهش یافت. اوپک و متحدانش پنجشنبه گذشته، کاهش تولید 
داوطلبانه ۲.۲ میلیون بشــکه در روز را برای ابتدای سال ۲۰۲۴ اعلام کردند 
اما تردیدهایی نســبت به پایبندی کامل تولیدکنندگان به این توافق، وجود 
دارد.ملاحظات ژئوپلیتیکی هم با ازســرگیری جنگ در غزه، در کانون توجه 
سرمایه گذاران قرار گرفته است. تینا تنِگ، تحلیلگر شرکت سی ام سی مارکت 
در این باره گفت: ازســرگیری درگیری در غزه، به نیروی صعودی مثبت برای 
قیمت نفت دمید. با این حــال، قیمت نفت به دلیل احیای اقتصادی مایوس 
کننده چین و افزایش تولید آمریکا، ممکن است همچنان تحت فشار کاهشی 

قرار گیرد.

پیش بینی ۶۱۰ میلیون اشتراک 
جدید ۵G تا پایان سال میلادی

اریکسون موبیلیتی در گزارشی با عنوان تحرک پذیری که جدیدا منتشر کرده 
تخمین زده اســت تا پایان ســال ۲۰۲۳ از هر ۵ مشــترک تلفن همراه یک 
مشــترک ۵G خواهیم داشت.به گزارش ایســنا، بر این اساس پیش بینی شده 
است که  ۶۱۰ میلیون اشتراک جدید ۵G تا پایان سال میلادی داشته باشیم که 
حاکی از افزایش ۶۳ درصدی به نسبت سال ۲۰۲۲ است و مجموع مشترکان 
متصل به فناوری نســل پنجم ارتباطی را به ۱.۶ میلیارد می رساند.تحلیل ها 
نشان می دهد که منطقه آمریکای شمالی با نرخ ۶۱ درصدی، دارنده بیشترین 
تعداد مشترکان ۵G است اما بیشترین میزان رشد را هند به نام خود ثبت کرده 
است. پیش بینی های این کمپانی ارتباطی می گوید که تعداد مشترکان ۵G تا 
سال ۲۰۲۹ با رشــد ۳۳۰ درصدی به بیش از ۵.۳ میلیارد می رسد و فناوری 
نسل پنجم در دسترس ۸۵ درصد جمعیت جهان خواهد بود.همچنین انتظار 
می رود آمریکای شــمالی و خلیج فارس بالاترین نرخ نفوذ منطقه ای ۵G را تا 
پایان ســال داشته باشند. با استقبال بیشتر مصرف کنندگان در سراسر جهان 
 ۵G از فناوری نسل پنجم ارتباطی، نیاز روزافزون گسترش پوشش باند میانی
 ۵G بیش از پیش احســاس می شود تا امکان استفاده جامع و کسب تجربه از
در همه مکان ها محقق شــود.باند میانی ۵G ظرفیت بالا و پوشش خوب را با 
یکدیگر ترکیب و آن را به گزینه ای ایده آل برای ارائه تجربه کامل این فناوری 
تبدیل می کند.گفتنی است در حال حاضر پوشش جمعیتی باند میانی ۵G در 

دنیا بیش از ۴۰ درصد است.

رکوردشکنی طلای جهانی

قیمت طلا امروز، دوشــنبه در حالی که اظهــارات جروم پاول، رئیس 
فدرال رزرو، اعتماد معامله گران را نســبت بــه کاهش نرخ بهره بانک 
مرکزی ایالات متحده در اوایل سال آینده افزایش داد، به بالاترین رقم 
تاریخی و به بالای ۲۱۰۰ دلار در هر اونس رســید.به گزارش ایســنا، 
قیمت طلا در معاملات آســیایی امروز، دوشنبه به بالاترین حد خود 
رســید و  بازارها شرط می بندند که فدرال رزرو حتی با وجود محتاط 
بــودن مقامات بانک مرکزی می تواند از مارس ۲۰۲۴ کاهش نرخ بهره 
را آغاز کند.بهای هر اونس طلا در ساعت ۸ و ۱۴ دقیقه صبح به وقت 
شرقی با ۱۳.۳ درصد افزایش به ۲۰۸۴ دلار و ۳۰ سنت رسید و قیمت 
طــلای آمریکا نیز با ۰.۶۴ درصد افزایش به ۲۰۸۵ دلار و ۳۰ ســنت 
رسید.طلا در دوره های عدم اطمینان اقتصادی و ژئوپلیتیکی به دلیل 
وضعیت آن به عنوان یک ذخیره قابــل اعتماد ارزش، تمایل دارد که 
عملکرد خوبی داشته باشــد. هنگ کون هاو، رئیس استراتژی بازارها، 
اقتصاد جهانی و تحقیقات بازار عنوان کرد که کاهش پیش بینی شــده 
دلار و نرخ بهره در سال ۲۰۲۴ محرک های مثبت کلیدی طلا هستند. 
او تخمین زد که قیمت طلا تا پایان سال ۲۰۲۴ می تواند به ۲۲۰۰ دلار 
برســد.جروم پاول، موضع خود را مبنی بر اینکه نرخ های آمریکا برای 
مــدت طولانی تری بالاتر خواهد ماند، تکرار کرد اما برخی تغییرات در 
سیگنال های او به ویژه اینکه او پیشرفت های انجام شده در جهت مهار 
تورم و پتانسیل فرود نرم برای اقتصاد ایالات متحده را تصدیق کرد، این 
انتظارات را تقویت کرد که فدرال رزرو دیگر نرخ های بهره را در دسامبر 
افزایش نخواهد داد و تا مارس ۲۰۲۴ شروع به کاهش آنها خواهد کرد. 
نرخ های بهره پایین تر، هزینه فرصت نگهداری شمش های بدون بهره 
را کاهش می دهد.انتظار می رود که فدرال رزرو از ماه ژوئن شــروع به 
کاهش نرخ بهره به میزان ۲۵ واحد در هر ســه ماهه کند تا اینکه در 
ســال ۲۰۲۶ به نرخ نهایی ۳ درصد برسد. پیش بینی نرخ پایان سال 
۲۰۲۴ آمریکا برای اوراق خزانه دو ســاله و ۱۰ ساله ۴ درصد و ۴.۲۵ 
درصد است. افت بازدهی خزانه داری به نوبه خود باعث شد قیمت دلار 
از پایین تر خارج شــود، به ویژه در مورد ین که در هفته گذشــته ۱.۸ 

درصد کاهش یافت.
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چهار سال پس از ارائه طرح مفهومی اولیه کامیون تسلا به مردم و پس از چندین 
شکســت متوالی،   اکنون تسلا تحویل ســایبرتراک)Cybertruck( را آغاز کرده و 
یک کاربر به بررســی عملی کامل آن پرداخته اســت.به گزارش ایسنا و به نقل 
از دیلی میل،  هفته گذشــته ایلان ماسک شخصا کلیدهای سایبرتراک را در یک 
رویداد عرضه  خودرو در تگزاس به ده ها مشتری تحویل داد و همچنین نسخه هایی 
 Marques(را برای کارشناسان ارسال کرد تا تبلیغات آن را انجام دهند.مارکز براونلی
Brownlee( یوتیوبــر معروف دنیای فناوری، پس از گذراندن یک روز کامل با یک 
نســخه نزدیک به نسخه پایانی ســایبرتراک آن را اینطور توصیف کرد: من فکر 
می کنم آن ها واقعا چیز قابل اطمینانی ایجاد کرده اند.مانند بســیاری از مردم که 
برای اولین بار یک ســایبرتراک را می بینند، براونلی نیز از ظاهر این وسیله نقلیه، 
به ویژه صفحات تیز فولاد ضد زنگ بدنه آن شــگفت زده شد.او گفت: سورئال به 
نظر می رسد. واقعا هیچ شــکل منحنی روی کل این خودرو وجود ندارد.براونلی 
می گوید: موارد شگفت انگیزی در مورد آن وجود دارد، برخی قابلیت ها واقعا جالب 
هســتند، مواردی که فکر می کنم کســانی که اهل استفاده از وانت هستند واقعا 
دوست داشته باشند. با این وجود نگرانی هایی نیز در مورد آن وجود دارد.او گفت 
که این خودرو آزمایشــی دقیقا مشابه خودروهایی که مشتریان دریافت کرده اند، 
نیست، اما تمام قابلیت هایی که او خاطرنشــان کرده همان مواردی است که در 
مدل های نهایی یافت می شــود.برخی از ویژگی ها، مانند داشــبورد عظیم و نبود 
دســتگیره های در، او را مجبــور به مکث کرد، اما قــدرت و فرمان پذیری خودرو 
باعث شد که او هیجان زده شود.یک روز کامل با غول تازه وارد شرکت تسلاوانت 
عجیب و غریب تسلا که بیشتر حس و حال خودروهای فضایی را در ذهن تداعی 
می کند با ســه پیکربندی عرضه می شود: نسخه ســه موتوره، نسخه ای با موتور 
دوگانه و نسخه  تک موتوره.براونلی نسخه سه موتوره را آزمایش کرد که دو موتور 
آن چرخ هــای عقــب را به حرکت در می آورند و یک موتــور چرخ های جلو را به 
حرکت در می آورد. صفر تا صد ســایبرتراک ۲.۷ ثانیه است که سریع تر از آخرین 
نســخه فراری GTB ۲۹۶ با صفر تا صد ۲.۹ ثانیه به حســاب می آید.سایبرتراک 
با ۸۴۵ اســب بخار قدرت در عرض ۱۱ ثانیه مســافت یــک چهارم مایل را طی 
می کند.قیمت سایبرتراک سه موتوره از حدود ۱۰۰ هزار دلار آغاز می شود.براونلی 
می گوید: انتظار می رود نسخه دو موتوره حدود ۷۵ هزار دلار تا ۸۵ هزار دلار باشد 
و نسخه تک موتوره در ادامه قیمت کمتری خواهد داشت. با این حال سایبرتراک 
دو موتوره، با قدرت بیش از ۶۰۰ اسب بخار، کم قدرت نخواهد بود.پس از رویداد 
عرضه هفته گذشته، تسلا اعلام کرد که قیمت سایبرتراک از ۶۰ هزار دلار شروع 
می شــود، بنابراین می توان گفت که این قیمت برای نسخه تک موتوره است.در 
همــه مدل ها، کامیون توانایی حمل ۲۵۰۰ پوند بــار)۱۱۳۳ کیلوگرم( را دارد و 
ظرفیت بکســل آن ۱۱۰۰۰ پوند)۴۹۸۹ کیلوگرم( اســت.براونلی چند قابلیت را 
که نســخه آزمایشی او داشــت و در رونمایی گنجانده نشــده بود، بیان کرد که 
شــامل صندوق عقب موتوردار، بزرگترین برف  پاک کن جهان، آینه های جانبی 
قابل جابجایی، درپوش های هوا قابل جابجایی، و لاســتیک های سفارشی می شد.

براونلی همچنین به قابل توجه ترین جنبه سایبرتراک اشاره کرد که جنس فولاد 
ضد زنگ آن بود. گوشه های تیز روی صفحه های بدنه استیل ضد زنگ فورا توجه 
او را به خود جلب کرد. علاوه بر گوشــه های تیز، کیفیت فیزیکی فولاد ضد زنگ 
می تواند منجر به بروز برخی مشــکلات در ثبات تولید شــود.براونلی توضیح داد: 
آن ها دســتگاه های پرس عظیمی دارند که فولاد ضد زنگ را مهر و موم می کند. 
اما فولاد بازگشت فنری دارد، بنابراین باید از نیروی زیادی برای چسباندن آن در 
جای خود اســتفاده شود در حالی که به سرعت به عقب برمی گردد. بنابراین باید 
بیشــتر از آن چه نیاز اســت مهر و موم شود تا در جای خود بماند و این یک کار 
کاملا پیچیده است. به همین دلیل، براونلی خاطرنشان کرد که به نظر می رسد که 
در میان سایبرتراک های مختلف که او هنگام آزمایش خود به آن ها نگاه می کرد، 
تغییرات قابل توجهی در کیفیت نصب وجود دارد. همه آن ها دارای سطوح کمی 
متفاوت از شــکاف بین صفحات بودند و این موضوعی است که مالکان تسلا باید 
با آن آشنا باشــند. همانطور که گفته شد، براونلی می گوید که شکاف های میان 
صفحات بســیار کوچک و یکنواخت هستند، البته نه با دقت زیر ۱۰ میکرون که 
ماسک قبل از عرضه کامیون ادعا کرده بود. اما نمی دانم می توانم این قول را برای 
همه خودروها بدهم یا خیر.در قســمت درب پشتی، یک دکمه فشاری با کمک 
فنر برای جلوگیری از باز شدن ناگهانی درب وجود دارد که برقی نیست و بنابراین 
باید برای بستن درب نیز باید آن را به صورت دستی ببندید.روکش رویی صندوق 
خودرو که یک روکش خط   دار اســت می تواند ۱۳۶ کیلوگرم وزن را تحمل کند. 
ایــن روکش برقی بوده و به صورت خودکار با فشــار یک دکمه جمع می شــود. 
شیشــه عقب خودرو در صورت باز بودن روکش صندوق قابل مشــاهده است اما 
هنگام بستن روکش دید شیشــه عقب نیز از بین می رود. بنابراین وقتی روکش 
بســته است، آینه دید عقب کاملا بی فایده خواهد بود.یک دوربین دید عقب که 
تصویر آن بر روی صفحه نمایش مرکزی خودرو نمایش داده می شود، نقش آینه 
عقب را بر عهده می گیرد.همچنین در بستر صندوق دو خروجی ۱۲۰ ولتی و یک 
خروجی ۲۴۰ ولتی و همچنین مجموعه ای از نقاط اتصال قابل تنظیم برای ایمن 
ســازی بارها وجود دارد. جای یک لاســتیک زاپاس نیز تعبیه شده که از سوی 

کارخانه ارائه نمی شود.

با »سایبرتراک« آشنا شوید
یک روز کامل با غول تازه وارد شرکت تسلا

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

ارتباط!

مشاهیر طراحی خودرو؛ هارلی ارل خالق کوروت و شاهکارهای بیوک و کادیلاک 
کلاسیک

 Louis( کارآفرینان و مهندســان فرانسوی، نقشی مهم در آغاز به کار صنعت خودروســازی امریکا داشتند. علاوه بر لوئیز شوروله
Chevrolet( هم بنیان گذار سوئیسی- فرانسوی شرکت شورولت، نمایشگاه Concours d’Elegance نیز اصالت فرانسوی با قدمت بیش 
 Pebble( از ۳۰۰ سال دارد. این رویداد؛ سال ۱۹۲۹ در ایتالیا به خودروهای لوکس اختصاص داده شد و سال ۱۹۵۰ به پیبل بیچ
Beach( در منطقه ی مونتری کالیفرنیا رسید. امسال به کمک Concours d’Elegance در نمایشگاه خودروی دیترویت ۲۰۲۲، یادبود 
هارلی ارل )Harley Earl( برگزار شــد.  این طراح خودروی مشــهور شاغل در جنرال موتورز، تعدادی از محبوب ترین خودروهای 
شــورولت، بیوک و کادیلاک را بین سال های ۱۹۲۰ تا ۱۹۶۰ خلق کرد. هارلی ارل، اسطوره ی طراحی صنعتی برای خودروهای 

کلاسیک امریکایی محسوب می شود و به عنوان طراح اصلی اولین شورولت کوروت نیز شهرت دارد.

الرای: امید السد به شکست پرسپولیس
السد برای صعود به دور بعد لیگ قهرمانان آسیا نیاز به شکست پرسپولیس و متوقف شدن پاختاکور دارد.به گزارش ایسنا و به نقل از الرای، السد بهترین فرصت برای 
صعود به دور بعد لیگ قهرمانان آسیا را از دست داد.السد در هفته پایانی در ورزشگاه خانگی خود از نسف قارشی پذیرایی کرد. السد با پیروزی در این بازی می توانست 
صعود خود را به دور بعد تا حدود زیادی قطعی کند اما این تیم در این بازی فرصت های زیادی را از دست داد و در نهایت هم با تساوی دو بر دو متوقف شد تا این 
نســف قارشــی باشــد که با ۱۱ امتیاز صعودش را به دور بعد قطعی کند.السد با ۸ امتیاز در رده دوم گروه خود دارد. شرایط برای صعود تیم به دور بعد بسیار سخت 
شده است اما آنها همچنان کورسوی امیدی دارند.در صورتی که الدحیل بتواند در ورزشگاه آزادی برابر پرسپولیس به پیروزی دست پیدا  کند و از سوی دیگر جدال 

پاختاکور و الفیحاء با تساوی به پایان برسد السد باتوجه به تفاضل گل خوبی که دارد می تواند راهی دور بعد شود.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب سوی دیگر
آلفرد کوبین در تنها رمان خود – یعنی کتاب سوی 
دیگر – سرگذشــت یک طــراح را روایت می کند و 
آنچــه را بر این طراح در اقامت سه ســاله ی خود در 
»سرزمین رؤیا« گذشــته، شرح می دهد. این طراح 
به دعوت همکلاسی ســابقش به این سرزمین، در 
دل قاره ی آســیا، می رود و سه ســالِ سراسر ترس 
و وحشــت را در این ســرزمین و در شهری به نام 
مروارید سپری می کند. سوی دیگر داستان سفر این 
طراح به شــهر رازآلود مروارید است، همچنین سفر 
به اعمــاق ضمیر ناخودآگاه.آلفرد کوبین خود نقاش 
اتریشــی صاحب نامی است که در دوره ای از زندگی 
در کار هنری اش دچار نوعی بحران می شود. او برای 
حل این مشــکل رمان ســوی دیگر را می نویسد و 
تصویرگری می کند. این رمان نخستین بار در ۱۹۰۹ 
منتشر شده است و در پژوهش های ادبی بارها با آثار آلن پو مقایسه شده است و دنیایی فانتزی – 
ذهنی را در فرآیندی تدریجی از بطن دنیای عینی استخراج می کند و به آن شکل می دهد. این 
رمان همان طور که اشاره شد، روایت مردی طراح است که به طور غیرمترقبه، نامه ای از دوستی 
دور دریافت می نماید که وی را به »سرزمین رویا« فرامی خواند. سرزمینی که یا بایستی در آن 
متولد شــوی یا خیلی خاص باشی که به آن وارد شوی!شخصیت اصلی با توضیحاتی که درباره 
این ســرزمین می شنود با همسرش مجاب می شوند به این سفر تن دهند و به سرزمین رویاها 
قدم می گذارند. کتاب را می توان به دو نیمه تقسیم کرد، نیمه ابتدایی کاملا رئال و شرح رسیدن 
طراح و همســرش به آن شهر است، نیمه دوم کاملا سورئال و پر از وحشت و ترس، شهری که 
نامش مروارید است هیچ گونه نور و درخششی در آن دیده نمی سود، آسمانش را همیشه ابری 
ســیاه در بر گرفته و ماه و خورشــید و ستارگان را پشت خود پنهان کرده تا همگی در تاریکی 

مطلق به سر ببرند.

کنت لونرگان
تولد: ۱۶ اکتبر ۱۹۶۲ )۲۴ مهر ۱۳۴۱(

سن: ۵۸ سال
ملیت: آمریکا

 Manchester by( بهترین فیلم: منچســتر کنار دریا
)the Sea

پنج فیلم از لونرگان که پیشنهاد می شود، ببینید:
منچستر کنار دریا

)Margaret ( مارگارت
 You Can Count( می توانی روی من حســاب کنی

)on Me
کنت لونرگان فیلم نامه نویس و کارگردان نیویورکی 
اســت که از سال ۲۰۰۰ تا ۲۰۲۰ سه فیلم ساخته اســت که برای بازی های مستحکم 
بازیگران و فیلم نامه های استانداردشــان شناخته می شوند. آن چه در فیلم های او مفقود 
است، یک سبک سینمایی مخصوص و حس جاه طلبی است. این گونه به نظر می رسد که 
لونرگان از آن کارگردان هایی است که هرگز فیلمی بد و یا یک شاهکار سینمایی نخواهد 
ســاخت.او کارگردانی است که به چهارچوب های سینمایی پایبند است و از آن ها خارج 
نمی شود. علاوه بر فیلم نامه ها و بازی های درخشان، فیلم های لونرگان یک ویژگی شاخص 
دیگر هم دارند و آن موســیقی های متن اپرایی آن ها اســت. کنت لونرگان )انگلیسی: 
Kenneth Lonergan؛ زادهٔ ۱۶ اکتبر ۱۹۶۲( فیلم نامه نویس، نمایش نامه نویس، هنرپیشه 
و کارگردان اهل ایالات متحده آمریکا اســت.از فیلم ها یا برنامه های تلویزیونی که در آن 
نقش داشــته می توان به می توانی روی من حســاب کنی اشاره کرد.لونرگان برای فیلم 
منچســتر بای د سی جایزه اسکار بهترین فیلم نامه غیراقتباسی را در سال ۲۰۱۷ از آن 

خود کرد.

فرهنگ

شــهرت وودی آلن با نوشتن شــوخی های طنزآمیز شروع شد و با استندآپ 
کمدی ادامه پیدا کرد و بعد به سینما رسید حالا او در مصاحبه ای این مسیر 
را شرح داده اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، وودی آلن کار نوشتن طنز را 
ســال ۱۹۵۳ و زمانی شروع کرد که دانشــگاه را ترک کرد تا برای گری مور 
و سید ســزار جوک بنویسد. اوایل دهه ۱۹۶۰ اســتندآپ های روتین او در 
کلوپ های کمدی گرینویچ ویلیج، شــهرت گسترده ای برایش ساخت و او به 
چندین برنامه موفق تلویزیونی راه یافت. ســال ۱۹۶۵ آلن با فیلم »تازه چه 
خبر، پوسی کت« اولین تجربه بازیگری و فیلمنامه نویسی خود را انجام داد. او 
کارگردانی مستقل اولین فیلم بلندش یعنی »پولو بردار و فرار کن« را ۱۹۶۹ 
انجام داد که نویسندگی و بازی در آن را نیز به عهده داشت. سال ۱۹۷۷ آلن 
در کنار دایان کیتون در »آنی هال« نویسندگی، کارگردانی و بازی کرد. این 
فیلم برنده ۴ جایزه اسکار شد و سبک آلن و مضامینی را که او در »منهتن«، 
»هانا و خواهرانش« و »جنایات و جنحه« خلق کرد، گســترش بخشید. متن 
زیر چکیده ای اســت از مصاحبه بلند وودی آلن که توسط میچیکو کاکوتانی 
سال ۱۹۹۵ انجام شد و در آن آلن به حرفه نویسندگی خود پرداخت.*کی شروع به نوشتن کردید؟قبل از اینکه بتوانم بخوانم 
همیشــه دوست داشتم بنویســم و قبل از آن داستان می ساختم. من همیشه برای کلاس مدرسه هم داستان می ساختم. در 
بیشتر موارد، هرگز به اندازه نویسندگان جدی طرفدار کمیک نویسان نبودم، اما دیدم می توانم طنز بنویسم. ابتدا از ]مکس[ 
شولمن یا گاهی اوقات از ]اس.جی[ پرلمن تقلید می کردم. در مدت کوتاهی که کالج بودم، نوشته هایم را منتشر می کردم که 
همه با تقلید از شــولمن نوشــته شده بودند و اصلًا حسی از خودم نداشتند. *چگونه سبک و سیاق خود را کشف کردید؟ به 
تدریج اتفاق افتاد؟نه، کاملًا تصادفی بود. نثر نویسی را به کلی رها کرده بودم و وارد تلویزیون شده بودم. می خواستم برای تئاتر 
بنویسم و در عین حال به عنوان کمدین در کلوپ ها کار می کردم. یک روز مجله ای از من خواست که چیزی برای آنها بنویسم، 
زیرا من یک کمدین نوظهور بودم و این قطعه را روی صفحه شطرنج نوشتم. در آن زمان من تقریباً با لوئیز لزر ازدواج کرده بودم. 
او آن را خواند و گفت: هه، فکر می کنم این خوب است. باید این را برای »نیویورکر« بفرستی. برای من، مانند دیگر افراد نسل 
من، »نیویورکر« مقدس بود. به هر حال، وقتی در یک تماس تلفنی گفتند که اگر چند تغییر ایجاد کنم، آن را چاپ خواهند 
کرد، شــوکه شــدم. بنابراین من به آنجا رفتم و چند تغییر دادم و آنها آن را منتشر کردند. این یک عامل بزرگ برای تقویت 
اعتماد به نفس من بود. بنابراین فکر کردم، خوب، چیز دیگری برای آنها بنویسم. دومین یا سومین چیزی که برای »نیویورکر« 
فرستادم بسیار به سبک پرلمن نزدیک بود. آنها آن را چاپ کردند اما نظرشان این بود که سبک خودم را پیدا کنم و من موافقت 
کردم. بنابراین هم »نیویورکر« و هم من در قطعات بعدی به دنبال آن بودیم. بالاخره از او هر چه بیشتر دور شدم. پرلمن، البته 

بسیار پیچیده بود؛ نوعی طنز بسیار غنی. همانطور که ادامه دادم سعی کردم کار را ساده کنم.

بررسی کارنامه یک اعجوبه فرهنگی؛

وودی آلن چگونه وودی آلن شد
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